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Krácené peníze pro vysoké školy mají nahradit rozvojové
programy

Plzeň 4. října 2010 (ČTK) - Rozpočty všech 26 českých veřejných vysokých škol, které mají být příští roky kráceny o 2,3
miliardy korun, by měly z větší části kompenzovat takzvané rozvojové projekty. Na ně by mělo být v roce 2011 v rozpočtu
ministerstva školství 2,1 miliardy korun. Tyto peníze půjdou z valné části na vzdělávání, řekl ČTK po zasedání České
konference rektorů rektor Západočeské univerzity (ZČU) Josef Průša. Žádný jiný rektor na setkání s novináři nedorazil.
"Krácení rozpočtů na příští rok znamená pro některé školy i fakulty ohrožení; jen pro ZČU to činí 85 milionů korun, tedy
více než desetinu ročního provozního rozpočtu. Ministr školství ale dnes v Plzni slíbil, že má připraveny kompenzace,"
uvedl Průša. Ministerstvo vypíše po tři příští roky rozvojové projekty vždy v objemu 2,1 miliardy Kč. Tato suma ale zatím
není schválena, i když projekty vypisuje ministerstvo už od roku 2000. Peníze z nich budou přidělovány po žádostech
škol podle počtu studentů a podle úspěchu univerzit ve výzkumu.
"ZČU už upožádala o 32 milionů korun, ale mohlo by se nám i povést kompenzovat celých 85 milionů korun meziročního
propadu v provozních dotacích," řekl prorektor ZČU Jan Horejc. Polovina z plánovaných peněz má být sice určená na
rozvojové projekty na výuku, ale škola by je využila také na přístroje pro dvě fakulty.
Letos byly vysoké školy kráceny o jednu miliardu, z čehož 300 milionů Kč činily provozní dotace. Ty se mají příští rok
snížit o 1,9 miliardy Kč. "Pro polovinu fakult už je toto číslo existenční," uvedl Horejc. Letos už musela ZČU uspořit
13 milionů korun, což se dalo ještě vstřebat. "Fakulty i rektorát propustily desítky lidí, redukovaly se studijní programy,
materiálové náklady i cestovné," dodal Průša.
Na příští rok připravuje ZČU razantní úspory v omezení studijních programů, které podle Průši překračují "rozumné
měřítko," v počtu lidí i úvazků. "První verzi rozpočtu chceme mít do Mikuláše, ale ministerstvo nám řekne až v únoru,
kolik budeme mít peněz," řekl kvestor ZČU Antonín Bulín. Škola už dříve výrazně ušetřila centralizací účetnictví i řízení,
když na fakultách zůstaly jen studijní oddělení.
ZČU s obratem přes 1,6 miliardy korun, získá už letos polovinu z výzkumu pro stát i podniky a dále vlastními příjmy
z práce pro firmy, z ubytování, menzy a kongresů. "Ve vysokém školství už fouká silný tržní vítr. Každá fakulta musí
dělat vědu a spolupracovat s podniky a institucemi. Pokud se chtějí živit jen vzděláváním, tak ji mohou zavřít," uvedl
Horejc. Dodal, že v ČR je sice ještě nižší procento vysokoškoláků než v EU, ale měly by se lépe oborově profilovat.
Zaměstnavatelé i rodiče studentů by měly také podle Průši více respektovat kvalitní bakalářské programy, které jsou
v praxi někdy lepší než magisterské.
Na ZČU je na tom co se týče financí už třetím rokem nejhůře pedagogická fakulta, která má vinou malého výzkumu
nejnižší normativy dotací. Letos ušetří čtyři miliony Kč. Zkrátila úvazky a některé lidi propustila. "Ministr Dobeš dnes nám
dnes řekl, že chce dávat více peněz do přípravy učitelů, zatím ale neřekl, jak to chce řešit," uvedl Průša. Pedagogické
fakultě zatím pomáhala solidarita ostatních fakult, například půjčky. Podprůměrné výsledky ve výzkumu mají na ZČU
také právnická, ekonomická a fakulta zdravotnických studií.


